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Premiér tlumí naděje Svazu měst a obcí 
Před nadcházející X. celostátní 

finanční konferencí Svazu měst a 
obcí (SMO) ČR, která se uskuteč-
ní ve dnech 12. a 13. listopadu 
v Praze (viz www.smocr.cz — 
odkaz Naše akce), jsme požádali 
předsedu SMO, poslance Evrop-
ského parlamentu Oldřicha Vla-
sáka, aby v listopadovém vydání 
Moderní obce shrnul, jak by podle 
názoru SMO v souvislosti s refor-
mou veřejných financí mělo 
v letech 2008 až 2010 vypadat 
financování územních samospráv-
ných celků. 

Předseda SMO mj. připomněl 
vládní návrh novely zákona  
o rozpočtovém určení daní, který 
se nyní projednává v Poslanecké 
sněmovně. Byť se svaz s její po-
dobou zcela neztotožnil, podle 
Oldřicha Vlasáka je úspěchem, že 
se svazu podařilo prosadit zrušení 
nepopulárních 14 velikostních 
kategorií obcí a nahradit je čtyřmi 
postupně rostoucími – a přes od-
por ministerstva financí také na-
výšit rozpočty obcí o celkem  
4,6 mld. Kč. Úspěchem je rovněž zařazení 
dvou nových přerozdělovacích kritérií do sys-

tému sdílených daní. Totiž kritéri-
um velikosti obce a kritérium 
prostého počtu obyvatel. 
Oldřich Vlasák ovšem upozorňuje, 
že do příští novelizace zákona  
o rozpočtovém určení daní je třeba 
prosadit další oprávněné požadav-
ky měst a obcí. Například začleně-
ní spotřebních daní a ekologické 
daně do systému sdílených daní. 
Dodejme, že s další novelizací 
zákona SMO počítá už pro příští 
rok. 
Premiér Mirek Topolánek v rozho-
voru pro listopadové vydání Mo-
derní obce je však opatrnější – a 
například zahrnutí spotřebních 
daní a ekologické daně mezi daně 
sdílené jednoznačně odmítá. Od-
pověděl nám však mj. i na to, co 
považuje za zásadní pro případnou 
příští novelizaci zákona o roz-
počtovém určení daní či zda vláda 
po zvýšení podílu obcí na vybra-
ném objemu sdílených daní nebu-
de mít tendenci omezovat obcím 
dotační tituly.                          ( r š )  
 

 
Více v listopadovém čísle Moderní obce, 

které vyjde už příští týden. 

AKT UÁL NĚ  

Odpadářské firmy zvýší ceny 
Česká asociace odpadového hospodářství 

(ČAOH) minulý týden zveřejnila své očekává-
ní navýšení cen v tomto sektoru služeb pro rok 
2008. Ceny by měly stoupnout o minimálně 
7,1 %. Má se tak stát především v důsledku 
zvýšení dopravních nákladů a meziročního 
nárůstu mezd. Podrobný výpočet vychází 
z váženého průměru nárůstů cen odstraňování 
odpadů, výše mezd, cen dopravy, cen odpado-
vých nádob a z výše inflace očekávané pro rok 
2008. ČAOH v této souvislosti připomíná 
zejména fakt, že právě nyní dochází ke skoko-
vému zvyšování cen pohonných hmot v dů-
sledku přimíchávání biopaliv a navíc je třeba 
uvažovat i vliv nově předpokládaného zavede-
ní mýtného i pro silnice 1. třídy, resp. zvýšení 
cen dálničních kupónů pro menší automobily 
od 1. 1. 2008. ČAOH konstatuje, že do své 
kalkulace nezahrnula případné vlivy uvažova-
ného zálohování jednocestných obalů (zejm. 
tzv. PET lahví), které by náklady odpadář-
ských firem dále podstatně zvýšily. 

    Elektronický zpravodaj vydavatelství Economia   
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Politici, nerozeštvávejte města a obce! 
Takový dramatický název si minulý týden 

v Praze vetkl do názvu tiskové konference její 
svolavatel – Svaz měst a obcí (SMO) ČR. Jak 
uvedl výkonný místopředseda SMO Jaromír 
Jech, impulsem k tomuto kroku se stalo to, že 
otázka financování měst a obcí se poslední 
dobou stává tématem kampaní některých poli-
tiků před blížícími se krajskými volbami. Jaro-
mír Jech v té souvislosti za nešťastné označil i 
kroky Zlínské iniciativy proti daňové diskrimi-
naci obcí. 

Připomněl, že už od chvíle, kdy byly známy 
první odhady negativního dopadu reformy 
veřejných financí na daňové příjmy měst a 
obcí, jejichž pokles se podle predikce minister-
stva financí na roky 2009 a 2010 očekával  
o celkem zhruba 7 mld. Kč ročně, SMO jednal 
s ministerstvem financí o kompenzaci tohoto 
výpadku. Požadavek svazu zněl právě na tuto 
částku, která obcím a městům měla přijít ze 
státního rozpočtu navíc. Ministr Miroslav Ka-
lousek pak učinil příslib, že vláda městům a 
obcím očekávané ztráty pokryje. Mezitím však 
představitelé Zlínské iniciativy začali v srpnu 

samostatně a souběžně sami jednat s minister-
stvem o tom, aby stát v rámci současného roz-
počtového určení daní ubral velkým městům a 
na jejich úkor přidal malým obcím. Tedy aby 
stát pouze přerozdělil stávající, zákonem stano-
vený podíl z vybraných sdílených daní, aniž by 
státní rozpočet jakkoliv obcím a městům přidal 
něco navíc. 

Ministerstvo financí se tohoto »měkkého« 
návrhu vděčně chopilo a vyšlo z něho při for-
mulaci svého prvního návrhu na změnu zákona 
o rozpočtovém určení daní (RUD). Podle něho 
se mělo malým obcím sice přidat 2,5 mld. Kč, 
avšak na úkor velkých měst. Vláda sice nako-
nec tento návrh odložila, ale na své další schůzi 
3. října schválila »kompromisní« návrh novely, 
v němž se podíl sdílených daní pro obce a měs-
ta zvýšil pouze na 21,4 % (ze současných 
20,59 %). Čili jen asi o 4,6 mld. Kč místo pů-
vodně domluvených 7 mld. Kč. 

Na to rovněž poukazuje ve své výzvě staros-
tům měst a obcí předseda SMO, poslanec Ev-
ropského parlamentu Oldřich Vlasák (celý text 

(Pokračování na stránce 2) 

Kolektivní systém ASEKOL vyhlašuje 
výběrové řízení na dopravce 

 

CO  
 

doprava zpětně odebraných elektrozařízení  
(především televizory a počítačové monitory)  

ze sběrných míst do zpracovatelských zařízení 
 

KDE 
 

35 logistických oblastí v rámci celé České republiky 
 

KDY  
 

výběrové řízení od 14. 11. do 28. 11. 2007 
spolupráce pro období let 2008 a 2009 

 

PŘIHLÁŠKA 
 

na www.asekol.cz vyplnit formulář  
„Dopravce – přihláška k výběrovému řízení“ 

odeslat do 13. 11. 2007 

Listopadové vydání 

Moderní obce 

(expeduje se už příští týden):   

• Rozhovor s premiérem Mirkem Topolánkem nejen o 
rozpočtovém určení daní 
• Integrovaný plán rozvoje měst: Dostanou šanci i menší 
města? 
• Rozpočet obce. Rady a doporučení (4) 
• Proč je nutné komunikovat s uživatelem stavby 
• Zadávací řízení není zcela bez pravidel aneb Dbejte na 
kvalitní přípravu (3) 
• Dotace na nemovité památky 
• S vítězi soutěže Cesty městy se pojí také příběhy staré 
studny a slunečních hodin 
• V čem jsou (či nejsou) vesnické památkové rezervace a 
zóny přínosem 
• Na úřad přes internet? Ne tak snadno! 
• Městské nemocnice: »Nechtěné děti«, či součást zá-
kladní zdravotní sítě? 
• Ekologická likvidace dešťových vod 
• Jak na odpad neukázněných firem 
• Co je to autorita šéfa a jak ji uplatnit 
• CAF: Pomocník managementu, vizitka kvality, vstupen-
ka mezi oceněné? 
• TÉMA: Obnovitelné zdroje energie 
• PŘÍLOHA: Financování komunálních projektů 
... a mnoho dalších inspirativních textů 

 ... O. Vlasák by si je tam 
naopak přál mít. 

M. Topolánek spotřební 
daně mezi daně sdílené 
zahrnout nechce ... 

http://www.moderniobec.cz
http://www.smocr.cz
http://www.asekol.cz
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Chystají se dvě technické novely  
Návrhy novel koncesního zákona a zákona  

o veřejných zakázkách minulý týden schválila 
a Parlamentu ČR k projednání postoupila 
vláda ČR. Obě novely sledují především od-
stranění převážně legislativně-technických a 
formálních nedostatků. Návrh novely konces-
ního zákona se snaží nalézt pružný způsob, jak 
co nejrychleji reagovat na změny finančních 
limitů pro zadávání veřejných zakázek na 
stavební práce, dodávky a služby. Tyto limity 
jsou měněny pouze sdělením Evropské komi-
se; vyvstává tedy nutnost zachovat slučitelnost 
české úpravy s právem Evropských společen-
ství. Podle návrhu novely by tyto finanční 
limity již nebyly nadále upraveny přímo záko-
nem, ale formou nařízení vlády, aby reakce na 
jejich změnu byla co nejpružnější. Za stejným 
účelem by měl být novelizován i zákon o ve-
řejných zakázkách. Vláda v té souvislosti 
rovněž schválila své nařízení, kterým se stano-
ví finanční limity a přepočty finančních částek 
stanovených v zákoně o veřejných zakázkách 
v eurech. 

Přijedete na proREGIO 2007? 
Institut regionálních informací chystá celo-

státní konferenci proREGIO 2007, která se 
pod názvem Udržitelný rozvoj regionů, měst a 
venkovských sídel uskuteční ve 13. a 14. 11. 
v brněnském hotelu Voroněž. Nosnými tématy 
jsou: Rozbor udržitelného rozvoje území krajů 
a obcí ve smyslu stavebního zákona; Utváření 
městského a venkovského prostředí; Financo-
vání projektů udržitelného rozvoje; nové for-
my podpory bydlení a Cestovní ruch pro udr-
žitelnou budoucnost. Informace o konferenci a 
podmínkách účasti: www.proregio.cz . Záštitu 
nad akcí převzal hejtman Jihomoravského 
kraje Ing. Stanislav Juránek a jejím mediálním 
partnerem je měsíčník Moderní obec. 

Městská doprava a zemní plyn 
Stlačený zemní plyn v dopravě – řešení pro 

zdravější města. Tak se nazývá odborný semi-
nář, který ve spolupráci společnostmi  E.ON 
Energie a Pražská plynárenská připravuje 
Český plynárenský svaz. Může být zajímavý 
pro zástupce těch municipalit, které usilují  
o ekologičtější městskou hromadnou dopravu. 
Seminář se uskuteční 14. 11. od 13 hodin 
v pražském areálu PVA Letňany v rámci vý-
stavy ECO CITY 2007 a účast na něm je zdar-
ma. Organizátoři připomínají, že je třeba se 
přihlásit do 8. 11. buď písemně na adrese Čes-
ký plynárenský svaz, Novodvorská 803/80, 
142 00  Praha 4 – Ing. Pavel Novák, e-mail: 
novak@cgoa.cz, nebo na www.cgoa.cz/cs, kde 
je pod odkazem Odborné akce k dispozici 
elektronická přihláška. Seminář bude zaměřen 
na využívání vozidel v městských aglomera-
cích a dopravní aktivity v komunální oblasti. 
Své příspěvky přednesou zástupce minister-
stva dopravy, provozovatelé vozidel na stlače-
ný zemní plyn (CNG), zástupci výrobců 
a dovozců nákladních vozů, autobusů a dodáv-
kových vozidel a zaznějí i zkušenosti z využí-
vání CNG v městské dopravě v Berlíně. 

výzvy je zveřejněn na www.smocr.cz pod od-
kazem Novinky), podle něhož kvůli nerozváž-
ným krokům Zlínské iniciativy obce v ČR tak 
přišly o takřka 2,5 mld. Kč. 

»Kdyby se zástupci Zlínské iniciativy zby-
tečně a nestandardně nepustili do samostatného 
vyjednávání s ministerstvem financí, mohlo se 
dosáhnout domluvené navýšení daňových pří-
jmů ne o 4,6, ale dokonce o 7 mld. Kč!« zdů-
razňuje Oldřich Vlasák. 

Předseda SMO proto vyzývá k tomu, aby 
představitelé měst a obcí byli opatrní a rozváž-
ní při naslouchání nejrůznějším – na první 
pohled líbivým a přitažlivým – heslům, ať 
zaznívají odkudkoli. »Nemy-
slím si, že Česká republika po-
třebuje paralelně k SMO vytvá-
řet další strukturu či sdružení. 
Potřebuje naopak silný Svaz 
měst a obcí ČR, který bude tak 
jako dosud zastupovat zájmy 
všech členů. Navíc vždy platilo 
a platí: Máte-li jakékoliv výhra-
dy, připomínky a náměty na 
zlepšení jeho fungování, nevá-
hejte kontaktovat jeho předsta-
vitele,« píše Vlasák. 

Na zmíněné tiskové konferen-
ci vystoupil rovněž místopřed-
seda výboru pro veřejnou sprá-
vu, regionální rozvoj a životní 
prostředí Poslanecké sněmovny Parlamentu 
ČR, bývalý ministr pro místní rozvoj Radko 
Martínek. Podle jeho slov opoziční ČSSD pře-
stala jednat se Zlínskou výzvou v okamžiku, 
kdy bylo zjevné, že ta chce v rámci rozpočto-
vého určení daní přidat malým obcím na úkor 
velkých měst. Také exministr soudí, že nebu-
dou-li města a obce vystupovat jednotně, ne-
mají příliš mnoho šancí prosadit změny, které 
požadují. 

Radko Martínek rovněž upozornil na to, že 
v návrhu státního rozpočtu na rok 2008 se 
dotační tituly pro obce snižují asi o 4,6 mld. 
Kč. Tedy prakticky o stejně velkou sumu, na 
kterou by si obce přišly navíc v případě schvá-

lení vládního návrhu novely zákona o RUD. 
Konkrétně má jít o snížení investičních dotací 
(zejména kvůli rušení podpory bytové výstav-
by) ze 13,8 na 9,2 mld. Kč, přičemž neinvestič-
ní by zůstaly na letošní úrovni (56,2 mld. Kč). 

Jak dále uvedl Radko Martínek, ČSSD poža-
duje, aby se ve vládním návrhu novely zákona 
o RUD objevil jasný závazek, že obcím budou 
kompenzovány výpadky v daňových příjmech, 
které na základě reformy veřejných financí už 
pro období let 2009-2010 signalizovala i pre-
dikce ministerstva financí. »Do budoucna lze 
očekávat, že daňové změny vyvolají tlak na 
rozpočty obcí. Pokud si obce zvykly, že jim do 
rozpočtů každoročně přibývalo kolem 10 % 

příjmů, v dalších letech tomu tak 
v souvislosti s reformou veřej-
ných financí už nebude,« soudí 
Martínek. »Stojíme před velkou 
změnou systému. Do soupeření 
mezi zájmy obcí a státu musí jít 
jednotná a silná organizace ob-
cí,« dodal. Připomeňme, že na 
uvedené tiskové konferenci 
hovořili i Helmut Dohnálek, 
náměstek hejtmana Královéhra-
deckého kraje a předseda SNK- 
-Evropští demokraté, Josef Bez-
díček, místopředseda SMO ČR 
za jeho komoru obcí a starosta 
Čermné nad Orlicí, stejně jako 
Jiří Životský, starosta obce So-

kolnice z okresu Brno-venkov. 
Helmut Dostálek se mj. distancoval od akti-

vit europoslankyně Jany Hybáškové, členky a 
bývalé předsedkyně SNK-ED, která k podpoře 
Zlínské výzvy nemá od své strany žádný man-
dát. Josef Bezdíček mj. připomněl, že komora 
malých obcí SMO ČR vždy měla a má v ko-
moře statutárních měst seriózního partnera.  

Jiří Životský se postavil proti konfrontačně 
zahájené kampani, odmítající a priori možnost 
pořádání olympiády v české metropoli a vede-
né v duchu »obhajoby malých obcí proti sobec-
ké Praze«. Zdůraznil, že rozhodnutí, zda olym-
piádu v Praze podpořit či nikoliv by mělo být 
přijato až po opravdu věcné diskusi.       ( r š )  

(Pokračování ze stránky 1) 

»Ukousnou si« menší víc z »regionálních krajíců«? 
Nejpozději do poloviny prosince, ale možná 

také už koncem listopadu Evropská komise 
schválí všech sedm regionálních operačních 
programů (ROP). Jak uvedlo ministerstvo pro 
místní rozvoj, vyplývá to z dopisu představitele 
komise Georgiose Yannoussise. Finanční pro-
středky pro ROP činí 17,46 % z 26,69 mld. eur 
určených pro ČR na léta 2007-2013.  

Do ROP se budou implementovat i integro-
vané plány rozvoje města (IPRM). Jejich pro-
střednictvím by se mělo dosáhnout na podporu 
investic se zaměřením na rozvoj regionálních 
center. Velká města od 50 tisíc obyvatel výše 
dokonce jinak na tento druh podpory z ROP 
ani nedosáhnou. Evropská komise zároveň 
zastává názor, že menším městům (nad 20 tisíc 
obyvatel) by měla být ponechána volba roz-
hodnout se, půjdou-li cestou IPRM či jednotli-
vých projektů. Návrhy většiny ROP však do 
Bruselu odešly i s formulací, že řídící orgán 

ROP může (ale nemusí – pozn. red.) vyhlásit 
výzvy pro příjem žádostí IPRM pro města 
s méně než 50 tisíci obyvatel, přičemž tyto 
IPRM by nebyly financovány z prostředků 
IPRM spadajících do prioritní osy určené pou-
ze pro města od 50 tisíc obyvatel výše. 

Regiony soudržnosti tak patrně příliš nepočí-
tají s tím, že by své IPRM připravovala i menší 
sídla. Je to dáno snahou, aby z »regionálních 
krajíců« zůstalo více na velká města? Nebo 
obavou, že řídící orgány ROP by administrativ-
ně další plány už nezvládaly? Když však Ev-
ropská komise navrhovala pro menší města 
možnost volby, měla na mysli i soutěž nejlep-
ších plánů mezi sebou. V regionech, kde měst 
nad 50 tisíc obyvatel je méně než prstů na  
jedné ruce, však asi o takové soutěži hovořit 
nelze …                                                       ( r š )  

K témuž více v chystaném listopadovém vy-
dání Moderní obce. 

Také poslanec Radko Martí-
nek chce silnou a jednotnou 
organizaci obcí a měst. 

http://www.moderniobec.cz
http://www.proregio.cz
http://www.cgoa.cz/cs,
http://www.smocr.cz
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Bezpečná data nejen v medicíně 
Pod názvem Systém řízení kvality a bezpeč-

nosti informačních systémů ve zdravotnictví a 
ve veřejné správě se 26. 11. od 9 hod. v Ne-
mocnici Břeclav uskuteční 7. ročník tradiční-
ho školicího semináře. Zaznějí na něm pří-
spěvky jako Ochrana informací – nejdůležitěj-
ší prvek systému kvality ve zdravotnictví, 
Zkušenosti ze zavádění systému řízení ochra-
ny informací podle ČSN BS 7799 -2 a ČSN 
ISO/IEC 27001 ve městě Vsetín, Zkušenosti 
ze zavádění systému řízení ochrany zdravot-
nických informací a z certifikace systému 
řízení podle ČSN ISO/IEC 27001 v KSRZIS, 
Úvod do systému řízení ochrany zdravotnic-
kých informací podle ČSN ISO/IEC 27001, 
Alternativní systém pro vedení zdravotnické 
dokumentace na internetu PDIS či Kvalita 
informačních systémů z pohledu mezinárodní 
normalizace. Seminář je určen jak členům 
vedení a informatikům zdravotnických zaříze-
ní, tak představitelům veřejné správy a účast  
je zdarma. Účastníci obdrží potvrzení o absol-
vování krátkého úvodního školení o ochraně 
informací podle ČSN ISO/IEC 27001 v rozsa-
hu 1,5 hod. Kapacita sálu je však omezena  
70 místy, takže je třeba se včas přihlásit, a to 
na e-mailu DKardos@seznam.cz; informace 
lze rovněž získat na tel. čísle 774 061 028. 

Vábí turisty do středních Čech 
Středočeský kraj má od včerejška v Praze 

vlastní nové Informační centrum pro turisty. 
To sídlí v budově Českého muzea výtvarných 
umění v Husově ulici 19, přímo na Královské 
cestě. »Prostřednictvím centra chceme přilákat 
do našeho kraje více turistů, pomáhat rozvoji 
cestovního ruchu a vytvářet příznivé podmín-
ky pro všechny veřejné i podnikatelské aktivi-
ty v této oblasti,« uvedl středočeský hejtman 
Petr Bendl. V zařízení je návštěvníkům mj.  
k dispozici nástěnná mapa kraje s velkoformá-
tovými fotografiemi památek a turistických 
cílů. Využívat mohou také dva terminály  
s přístupem na internet a k informačnímu a 
rezervačnímu systému kraje. Po celý den se 
tam také koná projekce fotografií kraje a no-
vého prezentačního snímku, který získal oce-
nění na letošním festivalu Tour Region Film. 
Centrum se však otevře i dalším subjektům – 
především městům, obcím a mikroregionům, 
které v něm mohou prezentovat svá turistická 
lákadla a kulturní akce. 

IOP nabídne šanci postarat se o problémové čtvrti 
Listopadová X. celostátní finanční konferen-

ce Svazu měst a obcí (SMO) ČR počítá ve 
svém programu také s podrobnějšími informa-
cemi k celé problematice přípravy a implemen-
tace integrovaných plánů rozvoje města 
(IPRM). Tyto plány se budou implementovat 
jak do regionálních operačních programů 
(ROP), tak do Integrovaného operačního pro-
gramu (IOP). Města se s jejich pomocí budou 
moci rovněž ucházet o podporu z tematických 
operačních programů, zejména z OP Životní 
prostředí, Podnikání a 
inovace a Rozvoj lid-
ských zdrojů (vždy však 
bude muset jít o konkrét-
ní projekt, který bude mít 
svou logiku jako součást 
IPRM). 

Pokud jde o podporu  
z IOP, v případě IPRM 
půjde výlučně o oblast 
podpory 5.2 – Zlepšení 
prostředí problémových 
sídlišť, přičemž tato 
možnost má být otevřena 
(IOP, stejně jako jednotli-
vé ROP, dosud nebyl 
schválen Evropskou ko-
misí) nejen městům od 
50 tisíc obyvatel výše, 
nýbrž i dalším sídlům ve 
velikostní kategorii 20 ti-
síc až 49 999 obyvatel. 
Problémové sídliště však 
musí zahrnovat nejméně 
500 bytů. 

Správcem IOP je mi-
nisterstvo pro místní 
rozvoj (MMR). Jak pro 
Moderní obec uvedla 
ředitelka odboru bytové politiky MMR Daniela 
Grabmüllerová spolu s ředitelkou odboru řídí-
cího orgánu IOP Kamilou Matouškovou, pokud 
jde o oblast bydlení, intervence v IOP není 
omezena na panelová sídliště, ale je zaměřena 
na podporu regenerace problémových částí 
velkých měst. Má se tak posílit prevence vzni-
ku »ohrožených« částí měst, kde by mohlo 
hrozit sociální vyloučení v důsledku kumulace 
nízkopříjmových domácností, vysoké neza-
městnanosti a ostatních doprovodných jevů. 
Detailní podmínky podpory z Evropského 
fondu regionálního rozvoje jsou v Nařízení 
Komise Evropských společenství č. 1828/2006, 
které bylo vydáno Evropskou komisí (EK) 
8. 12. 2006. Tento předpis v článku 47 uvádí, 
jaká »územně-sociální« kritéria musí taková 
»problémová« část města splňovat. 

Město, které se pomocí svého IPRM bude 
ucházet o podporu na regeneraci takovéto své 
»problémové« části, proto bude muset doložit 
na příslušných statistických ukazatelích skuteč-
nost, že tato jeho část čelí fyzickému chátrání a 
sociálnímu vyloučení (nebo je jimi ohrožena). 

Nařízení EK podmiňuje podporu bydlení 
v problémových oblastech měst splněním ale-
spoň tří z následujících kritérií, z nichž dvě 
musí být kritéria uvedená pod písmeny a)-h): 

a) vysoká míra chudoby a vyloučení; 
b) vysoká míra dlouhodobé nezaměstnanosti; 
c) neuspokojivý demografický vývoj; 
d) nízká úroveň vzdělání, významné nedo-

statky v oblasti dovedností a velký počet stu-
dentů, kteří předčasně opouštějí školu; 

e) vysoká úroveň kriminality a delikvence; 
f) obzvláště znečištěné životní prostředí; 
g) nízká míra hospodářské aktivity; 
h) velký počet přistěhovalců, etnických sku-

pin a příslušníků menšin nebo uprchlíků; 
i) poměrně nízká úroveň 
hodnoty nemovitostí; 
j) vysoká energetická 
náročnost budov. 
Podporovány mohou být, 
podle platných evrop-
ských předpisů, pouze 
následující operace: 
a) renovace společných 
prostor bytových domů  
v rozsahu: 
– rekonstrukce hlavních 
konstrukčních částí budo-
vy: střech, fasád, oken a 
dveří v průčelí, schodišť, 
vnitřních a vnějších cho-
deb, vstupních prostor  
a jejich vnějších částí, 
výtahu; 
– technické instalace bu-
dovy; 
– opatření na zvýšení 
energetické účinnosti. 
b) poskytování kvalitního 
moderního sociálního by-
dlení prostřednictvím re-
novací a změnou použí-
vání stávajících budov ve 
vlastnictví orgánů veřejné 

moci nebo neziskových subjektů. 
Všechny schválené a vydané evropské před-

pisy lze najít v úplném znění v češtině na:  
http://eur-lex.europa.eu/JOIndex.do?ihmlang=cs.  

V IOP je připravena v rámci prioritní osy  
5 Národní podpora územního rozvoje, oblast 
intervence 5.2 Zlepšení prostředí problémo-
vých sídlišť. Stanovisko EK je takové, že by 
minimální hranice výše celkového rozpočtu 
projektů v rámci IPRM měla být 10 mil. eur, 
pro města pod 50 tisíc obyvatel však tato část-
ka bude úměrně nižší. 

Daniela Grabmüllerová spolu s Kamilou 
Matouškovou upozorňují, že pro projekty na 
podporu bydlení bude způsob spolufinancování 
záviset na tom, zda jde o poskytování veřejné 
podpory, či nikoliv. V rámci aktivity revitaliza-
ce veřejných prostranství nebude poskytována 
veřejná podpora, a tudíž míra spolufinancování 
je 85 % ze strukturálních fondů EU a 15 % 
z národních zdrojů (rozpočtu obcí) celkových 
způsobilých výdajů projektu. 

Naopak v rámci aktivity regenerace bytových 
domů bude poskytována veřejná podpora ve 
smyslu Pokynů komise k regionální podpoře,  
a proto bude nutné žádat o notifikaci EK. Strop 
přiznané podpory lze odhadovat v rozsahu  
30 až 40 % způsobilých výdajů projektu.   ( r š )  

Integrovaný operační program je v gesci 
Ministerstva pro místní rozvoj ČR (na sním-
ku).                             Ilustrační foto: I. Hošková 

Pro oblast 5.2 je na podporu projektů  
v aktivitách revitalizace veřejných prostran-
ství a regenerace bytových domů ve finanč-
ním plánu programu IOP na celé období let 
2007–2013 vyčleněno 192 573 322 eur  
z Evropského fondu regionálního rozvoje. 

Výzvě pro přihlašování projektů pro oblast 
podpory 5.2 v rámci IOP by měla o 4 až  
5 měsíců předcházet výzva na předkládání 
IPRM. Na MMR se v tuto chvíli očekává, že 
se tak stane v červenci 2008, resp. v únoru 
nebo březnu 2008. 

 

Čtěte odborný měsíčník  
Moderní obec 

 

Objednávky předplatného 
na tel. 800 11 00 22 nebo  
predplatne@economia.cz 

 

Ukázkové číslo ZDARMA  
na tel. 800 11 00 22 nebo na  

http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?idkamp=iHNed&tit=MO 
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Kněžice obdržely prestižní cenu 
Evropskou cenu 
za energetickou 
efektivnost (Eu-
ropean Energy 
Award – EEA) 
převzala v těchto 
dnech v Drážďa-
nech obec Kněži-
ce na Nymbur-
sku. Ocenění zí-

skala za výstavbu unikátní bioplynové stanice 
s kogenerační jednotkou, která je nyní hlav-
ním zdrojem energie v místě, a za další úspor-
ná opatření, například zvýšení efektivity veřej-
ného osvětlení.  

Projekt v ceně 135 milionů korun provedla 
společnost Skanska CZ od března 2006 do září 
2007. Investorem byla obec Kněžice, která 
čerpala 85 % prostředků ze strukturálních 
fondů Evropské unie a zbytek prostředků po-
kryla vlastní půjčkou a dotací ze Státního 
fondu životního prostředí. Nyní jsou Kněžice 
z velké části energeticky soběstačné. Většina 
budov má ekologické vytápění obnovitelnými 
zdroji a vyrábějí se tam topné pelety z bioma-
sy. O likvidaci splaškových vod a odpadu 
z místní farmy se stará bioplynová stanice. 
V ní mohou za poplatek ekologicky likvidovat 
organický odpad i obyvatelé a firmy z okol-
ních obcí.  

Stanice má elektrický výkon 330 kW a te-
pelný výkon 405 kW. Její roční produkce činí 
přibližně 2600 MWh elektřiny a kromě elek-
třiny produkuje vysoce kvalitní hnojivo. Ko-
telna na biomasu má výkon 1,2 MW. Část 
produkce elektrické energie vykoupí společ-
nost ČEZ jako »zelenou elektřinu«.  

EEA se uděluje obcím za dosažení úspor-
ných energetických cílů podporovaných Ev-
ropskou komisí v rámci programu Balance.  

   

 
 

 

Celoživotní vzdělávání 
 

13. 11. Zatížení stavebních konstrukcí 
větrem a sněhem 
 

20. 11. Činnost technického dozoru inves-
tora 
 

27. 11. Koordinátor bezpečnosti práce 
 

Podrobnější informace a přihlášky  
najdete na: http://www.studioaxis.cz/ 

 
STUDIO AXIS, spol. s r.o. 

Korunní 106, 101 00 Praha 10 
tel./fax: 271 732 095 a 271 736 620 

e-mail: studio@studioaxis.cz 

Dvousložková cena by mohla vyjít vstříc i Bruselu 
Zákon č. 274/2001 Sb., o vodovodech a ka-

nalizacích pro veřejnou potřebu umožnil od  
1. 1. 2002 používat i dvousložkovou formu 
platby za dodanou pitnou vodu a odvedenou 
odpadní vodu. Přesto v praxi dál převládá jed-
nosložková forma. Dvousložkovou formu za-
tím neuplatňuje ani společnost Severočeské 
vodovody a kanalizace (SčVK), a.s., provozují-
cí vodárenská a kanalizační zařízení v Ústec-
kém a Libereckém kraji. 

 Proč tomu tak je, jsme se ptali Ing. Ondřeje 
Beneše, Ph.D., generálního ředitele SčVK: 

»Případné úvahy o zavedení dvousložkové 
ceny bývají motivovány požadavkem na výraz-
nější diferenciaci ve skutečných platbách tzv. 
„občasných“ či menších spotřebitelů a spotře-
bitelů s vyšší nebo stálou spotřebou. A zavede-
ní pevné složky skutečně umož-
ňuje v ceně tzv. fixní části ob-
jektivizovat fixní náklady spoje-
né s individuálním připojením. 
Stanovení fixní části může být 
vázáno na velikost (kapacitu) 
vodoměru, profil přípojky či jiný 
parametr podle rozhodnutí pří-
slušného vlastnického subjektu a 
v závislosti na konkrétních pod-
mínkách regionu a informační 
databázi provozovatele. My však 
o dvousložkovém tarifu nyní 
neuvažujeme, neboť současný 
způsob fakturace zatím respek-
tuje požadavek vlastníka na 
udržení principu plně solidární ceny vodného a 
stočného, zejména mezi odběrateli z lokalit 
s nízkou hustotou zástavby na straně jedné a 
odběrateli z lokalit, kde je vysoká koncentrace 
zákazníků, na straně druhé.« 
• Nemůže však dvousložková forma někde 
přece jen být vhodnější? 

»Určitě ji lze s výhodou použít v oblastech, 
kde je vysoký podíl odběratelů s vlastním zdro-
jem vody, kde se připojení k veřejnému vodo-
vodu často používá pouze jako náhradní řešení 
nebo příležitostná možnost zásobování pitnou 
vodou. Náklady na údržbu sítě a další, zejména 
fixní náklady na jedno přípojné místo, však 
zůstávají shodné jako u stálých odběratelů 
(výměny vodoměru, odečty, fakturace, opravy 
tzv. veřejné části přípojek apod.). Dvousložko-
vá cena tak část uživatelů nutí zvažovat ne-
zbytnost svého připojení. V jiných případech 
zase snížení jednotkové ceny vodného v návaz-
nosti na zavedení fixní složky motivuje k mír-
ně vyšším odběrům.« 
• Má dvousložková cena i nějaká rizika? 

»Z dosavadní praxe jejího zavádění vyplývá 
několik poučení. Zejména je nutné nepodcenit 
přípravu a dobře připravit kategorizaci pro 
pevnou složku tak, aby při zavádění dvouslož-
kového tarifu zákazníci „nemigrovali“ z jedné 
kategorie do druhé. V takovém případě se totiž 
může stát, že provedené výpočty, které předpo-

kládají „rozpuštění“ celkových příjmů mezi 
zaváděné kategorie odběratelů, nejsou rele-
vantní. Na straně provozovatele či vlastníka 
vodohospodářského majetku pak vzniká riziko, 
že se nedosáhne očekávaných fixních příjmů, 
neboť se v průběhu časového období s fixova-
nou cenou vodného a stočného posune část 
odběratelů do kategorie s nižší fixní složkou. 
Další riziko přináší nedostatečná evidence 
měřidel, vodovodních přípojek nebo výše od-
běrů za předchozí období jako vstupních pod-
kladů pro stanovení výpočtu. Na druhou stra-
nou mají vodohospodáři k dispozici řadu po-
stupů, aby tomuto efektu předešli. A to jak při 
přípravě zavedení dvousložkového tarifu (třeba 
předběžnou výměnou a sjednocením vodoměrů 
uživatelům z ohrožených kategorií či informač-

ní kampaní), tak v okamžiku 
samotného zavádění (časovým 
omezením termínů montáže 
apod.). Určité riziko může při 
zavedení dvousložkového tarifu 
představovat i požadavek někte-
rých větších odběratelů na snižo-
vání profilu vodoměru, což ne-
musí být v souladu s nároky na 
požární bezpečnost.« 
• Angažuje se nějak v této pro-
blematice Evropská unie? 
»Rámcová vodní směrnice EU 
v článku 9 požaduje do roku 
2010 aplikovat přístup přiměře-
nosti při úhradě nákladů za vo-

dohospodářské služby. Kvalitně připravené 
nastavení dvousložkové ceny (na základě eko-
nomické studie) může být v konkrétních oblas-
tech velmi dobrým řešením. Některé studie 
prokázaly, že rozdělení tarifů má určitý moti-
vační efekt na celkový odběr v případě vyššího 
fixního podílu a výrazného snížení jednotkové 
ceny vodného (variabilní podíl). V ČR je však 
poměr mezi variabilní a fixní (paušální) část-
kou limitován v souladu s požadavky vyhlášky 
č. 428/2001 Sb. pro nejmenší vodoměry roční 
sazbou vodného za 30 m3 vody podle cenové 
kalkulace pro jednosložkovou cenu, což nega-
tivně limituje i očekávané efekty zavádění 
dvousložkových tarifů. 

Zatím jsme hovořili jen o dodávkách pitné 
vody. Jenže z prováděcí vyhlášky zákona č. 
274/2001 Sb. plyne povinnost stanovit pevnou 
složku zvlášť pro vodovody a zvlášť pro kana-
lizace. Takže do hry vstupuje i výpočet zahrnu-
jící odkanalizovanou vodu srážkovou nebo 
vypouštěnou z jiných zdrojů, což může zname-
nat určité komplikace při stanovení fixní sazby. 
Např. v regionu SčVK je přes 4500 odběratelů, 
kteří vykazují vyšší stočné než vodné.«      

                                            ( r š )  
 
O jednosložkové a dvousložkové formě vod-

ného a stočného více v aktuálním říjnovém 
vydání Moderní obce. 

Ing. Ondřej Beneš, Ph.D.    
                    Foto: Ivan Ryšavý 

Bioplynová stanice v Kněži-
cích.                   Foto: archiv 
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